النشرة اليومية للاتحاد **UAC DAILY MONITOR**

24 حزيران (يونيو) 2025 نشرة يووية إلكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية



أكَّد أمين عام اتحاد الغرف العربية، الدِكتورِ خالد حَنَّفي، خلال إلقائه كلمة في افتتاح أعمال القمة الاقتصادية العربية البريطانية الرابعة، التي عقد في فندق هيلتون لندن متروبول بتاريخ 23 يونيو 2025، وبمشاركة عربية وبريطانية حاشدة من مسؤولين رسميين ورجال أعمال ومستثمرين، أنه "في الوقت الَّذِّي نمرٌ فيه بلحَّظة فارَّقَةً، ففي الوقَّت الَّذي يواجه فيه العالم تحديات غير مسبوقة من تغيرات مناخية، وإعادة ترتيبات جيوسياسية، وتسارع رقمي، فإنّ المطلوب من البلدان العربية وبريطانيا تجاوز التجارة التقليدية نحو نموذج يرتكز على الابتكار والاستدامة والاستثمار المتبادل في رأس المال البشري". ونوّه أمين عام الاتحاد إلى أنه "يتجاوز حجم التجارة بين المملكة المتحدة والعالم العربي اليوم 74 مليار جنيه إسترليني، وتستحود دول مجلس التعاون الخليجي وحدها على ا اكثر من 80 في المئة من هذا الرقم، اكننا ندرك أن الأرقام وحدها لا تكفى، لأن هدفنا هو تحقيق نمو مستدام وتشامل وقادر الصمود، وهذا يعني إعطاء الأولوية مار في البنية التحتية الخضراء والاقتصاد الدَّائري، وضمان المساواة بين الجنسين، وتمكين الشباب في القوى العاملة، وتعزيز الشراكات ببين القطاعين العام و الخَاصُ التي تحقق قيمة مضافة على المدى الطويل الأجل".

وأوضح الدكتور خالد جنفي أنّ "المنطقة العربية تتمتع برأس مال وتركيبة سكانية ودافع قُوي للتنويع. أما المملكة الْمُتَحدة، فتتمتع بخبرة عميَّقة، وابتكار عالمي المستوى، ومن هذا المنطلق نستطيع معًا بناءً مستقبل اقتصادي مشترك، حيث تُعدُّ الإمار ات العربية المتحدة والمملكة العربية السعودية شريكين تجاريين عربيين المملكة المتحدة، ويعود ذلك إلى ازدياد صادراتهما من الطاقة والخدماتِ وَالْاستَثْمَارِ"

وكشف عن أنّ "الآلات والمركبات والأدوية والخدمات المالية والتعليم تهمين على صادرات المملكة المتددة إلى العالم العربي.

بينما تتكوّن واردات المملكة المتحدة بشكّل رئيسي من الطاقة (النفط والغاز والبتروكيماويات) والذهب والمنتجات الزراعية في حين تتميّز تدفقات الاستثمار بقوة في كلا الاتجاهين، حيث تستثمر صناديق سيادية عربية رئيسية في البنية التحتية والعقارات والتكنولوجيا في المملكة المتحدة، وتنشط الشركات البريطانية في البنية التحتية والتمويل والتعليم في دول الخليج العربي كما تُعد السياحة والتعليم من القطاعات المهمة، إذ يدرس أكثر من 50,000 طالب عربي في المملكة المتحدة سنويًا، كما ويزورها ملايين

كُلُّمةً لأمين عام الاتحاد خلال الجلسة الأولى بعنوان: "الابتكار في مجال الطاقة" ضمن فعاليات القمة الاقتصادية العربية البريطانية الرابعة، شدد الدكتور خالد حنفي على أنّ "العالم العربي بمرحلة محورية، فبينما اعتمدت الاقتصادات العربية منذ زمن طويل على الهيدروكربونات، فإننا الأن نقود جهود تبنّي الطّاقة المتجددة، من خلال مشاريّع استثمارية ضخمة لا تقتصر على خفض الانبعاثات فحسب، بل تهدف أيضًا إلي بناء اقتصادات مرنة ومستقبلية، إذ من المتوقع أن تستثمر المنطقة العربية أكثر من تريليوني دولار في الطاقة النظيفة بحلول عام 2030، مما سيّخَلق ملّابين الوّطَّانَفّ

ب شر اكات عالمية"

ويرأى أنه "يمكن تعزيز التعاون العربي – البريطاني من خلال تطبيق مبادئ الاقتصاد الدائري على نطاق واسع في مختلف القطاعات، من السياحة إلى التصنيع، حيث تمثل خبرة المملكة المتحدة في إدارة النفايات وتقنيات إعادة التصنيع، التدوير فرصةً واعدةً للتعاون. كما يمكن رفع مستوى التعاون من خلال الشبكات الذكية والتحول الرقمي. أما بالنسبة للتعاون في قطاع السياحة، فإنّه يمكن لحلول الطاقة الذكية أن تقلل التكاليف والبصمة الكربونية وبيّن







أنه "يُمكن لريادة المملكة المتحدة في مجال طاقة الرياح البحرية واحتجاز الكربون أن تُكمّل الخبرة العربية في مجال الطاقة الشمسية والهيدروجين الأخضر . كما يمكن للشراكات بين القطاعين العام والخاص توفير بنية تحتية واسعة النطاق، حيث نستطيع كبلدان عربية وبريطانيا تطبيق هذا النموذج على الشبكات الذكية الإقليمية ومشاريع تحويل النفايات إلى طاقة، وهو ما يتماشى مع التزام المملكة ألمتحدة باستثمار 20 مليار جنيه إسترليني لالتقاط الكربون وتخزينه (CCS) ، ومع خطط دول مجلس التعاون الخليجي لإنتاج

Union of Arab Chambers

الهيدروجين الأزرق". ودعا الأمين العام إلى "مواءمة اللوائح الإقليمية لجذب الاستثمار الإجنبي المباشر الأخضر، على غرار التأشيرة السياحية الموحدة لدول مجلس التعاون الخليجي. فضلا عن إنشاء صندوق عربي بريطاني للطاقة النظيفة للمشاركة في تمويل مشاريع تجريبية في مجالات الطاقة الشمسية والهيدروجين والمدن الذكية. إلى جانب إطلاق مبادرة "مهارات الابتكار في مجال الطاقة"، من خلال ربط الجامعات البريطانية بمراكز التدريب المهنى العربية لبناء قدرات القوى العاملة"

وختم الدكتور خالد حنفي كلامه بالقول إنه "لا يقتصر الابتكار في مجال الطاقة على التكنولوجيا فحسب، بل يشمل أيضًا التحول وبكيفية دعم اقتصاداتنا، وتمكين شعوبنا، والحفاظ على كوكبنا. وعلى هذا الصعيد فإنَّ العالم العربي والقطاع الخاص العربي على استعداد لقيادة هذه المسيرة، والمملكة المتحدة شريك لا غنى عنه في هذه الرحلة".

وخلال القمة ناقش المشاركون في الجلسة الأولى مسألة مصادر الطاقة النظيفة والفعالة من حيث التكلفة واستعادة الطاقة من النفايات الصناعية والمنزلية والمشاريع المستدامة

والاقتصاد الدائري في القطاع وتحسين الكفاءة للحد من الانبعاثات من خلال زيادة الاستثمارات في الطاقة المتجددة والشبكات الذكية بأحدث التقنيات. وفي الجلسة الثانية نآقشت لجنة من الخبراء في مجال الذكاء الاصطناعي اتجاهات الاستثمار العقاري ونمو المدن الذكية وتأثير الرقمنة على العمليات التجارية ومكافحة المخاطر واستجابات السياسات لحماية البيانات بالإضافة إلى رأس المال البشري في عصر الذكاء الاصطناعي.

وتطرقت الجلسة الثالثة إلى سبل تعزيز التجارة بين بريطانيا ومنطقة شمال إفريقيا والشرق الأوسط ودور الابتكار والبنى التحتية ومراكز الأعمال الحديثة في تطوير الشراكة المستقبلية.

واستعرض الخبراء في الجلسة الرابعة سبل مساهمة الاستثمار بالموارد البشرية في تزويد الجيل الجديد بالمهارات اللازمة للنجاح في السوق إضافة الى مساهمة التكنولوجيا الجديدة في الرعاية الصحية لتلبية الاحتياجات العامة ورفع كفاءة تقديم الخدمات.

وفى الجلسة الأخيرة بحث المختصون التحول السريع للخدمات المصرفية والمالية تحت تأثير الذكاء الاصطناعي مع النمو المستمر في التكنولوجيا المالية والتجارة الإلكترونية.

وتزامن انعقاد القمة الرابعة هذا العام مع احتفال غرفة التجارة العربية البريطانية بالذكرى الـ50 لتأسيسها لغرض الترويج لعلاقات التجارة والاستثمار الثنائية بين بريطانيا والبلدان العربية.

المصدر (اتحاد الغرف العربية)

KHALED HANAFY AT THE OPENING OF THE FOURTH ARAB-BRITISH ECONOMIC SUMMIT IN LONDON: WE ARE AT A DEFINING MOMENT THAT REQUIRES A MODEL BASED ON INNOVATION AND INVESTMENT IN HUMAN CAPITAL

Dr. Khaled Hanafy, secretary-general of the Union of Arab Chambers, affirmed in his opening speech at the fourth Arab—British Economic Summit, held at the Hilton London Metropole on June 23, 2025, and attended by a large Arab and British delegation of officials, business leaders, and investors, that: "As we find ourselves at a defining moment—where the world faces unprecedented challenges such as climate change, geopolitical realignments, and rapid digital acceleration—what is required from Arab countries and the United Kingdom is to move beyond traditional trade toward a model rooted in innovation, sustainability, and mutual investment in human

capital."

The secretary-general of the Union noted that: "Trade between the United Kingdom and the Arab world today exceeds £74 billion, with the Gulf Cooperation Council (GCC) countries alone accounting for more than 80% of that figure. However, we recognize that numbers alone are not enough. Our higher goal is to achieve sustainable, inclusive, and resilient growth—which means prioritizing investment in green infrastructure and the circular economy, ensuring gender equality, empowering youth in the workforce, and strengthening public-private partnerships that generate long-term added value."

Dr. Khaled Hanafy explained that: "The Arab region possesses strong human capital, a robust demographic structure, and a powerful drive for diversification. The United Kingdom, on the other

hand, brings deep expertise and world-class innovation. From this foundation, we can jointly build a shared economic future. The United Arab Emirates and Saudi Arabia are currently the UK's largest Arab trading partners, driven by their growing exports in energy, services, and investment." He revealed that: "Machinery, vehicles, pharmaceuticals, financial services, and education dominate the United Kingdom's exports to the Arab world. Meanwhile, the UK's imports from the region mainly consist of energy (including oil, gas, and petrochemicals), gold, and agricultural products. Investment flows are strong in both directions: major Arab sovereign wealth funds are investing in infrastructure, real estate, and technology across the UK, while British companies are active in infrastructure, finance, and education throughout the Gulf region. Tourism and education are also key sectors—more than 50,000 Arab students study in the UK each year, and millions of Arab tourists visit annually."

In his speech during the first session, titled "Innovation in Energy" as part of the fourth Arab—British Economic Summit, the secretary-general of the Union, Dr. Khaled Hanafy, emphasized that: "The Arab world is at a pivotal stage. While Arab economies have long relied on hydrocarbons, we are now leading efforts to adopt renewable energy through massive investment projects that not only aim to reduce emissions but also to build resilient, future-ready economies. The Arab region is expected to invest over \$2 trillion in clean energy by 2030, which will generate millions of jobs and attract global partnerships." He noted that: "Arab—British cooperation can be

generate millions of jobs and attract global partnerships."
He noted that: "Arab—British cooperation can be strengthened by widely applying the principles of the circular economy across various sectors—from tourism to manufacturing. The UK's expertise in waste management and recycling technologies presents a promising opportunity







for collaboration. Cooperation can also be elevated through smart grids and digital transformation. In the tourism sector, smart energy solutions can help reduce both costs and carbon footprints. The UK's leadership in offshore wind energy and carbon capture can complement the Arab world's expertise in solar power and green hydrogen. Public-private partnerships can provide large-scale infrastructure, and both Arab countries and the UK can apply this model to regional smart grid networks and waste-to-energy projects. This aligns with the UK's commitment to invest £20 billion in carbon capture and storage (CCS) and with the GCC countries' plans to produce blue hydrogen."

The secretary-general called for: "Harmonizing regional regulations to attract green foreign direct investment (FDI)—similar to the unified tourist visa adopted by the Gulf Cooperation Council (GCC) countries. He also proposed establishing an Arab—British clean energy fund to co-finance pilot projects in solar energy, hydrogen, and smart cities. In addition, he advocated launching an initiative titled "Energy Innovation Skills', which would link British universities with Arab vocational training centers to build workforce capacity in the energy sector."

Dr. Khaled Hanafy concluded his remarks by saying: "Innovation in energy is not just about technology—it's also about transformation: how we support our economies, empower our people, and protect our planet. In this regard, the Arab world and its private sector are ready to lead

this journey, and the United Kingdom is an indispensable

partner along the way.'

During the summit, participants in the first session discussed topics including clean and cost-effective energy sources, energy recovery from industrial and household waste, sustainable projects, and the circular economy in the energy sector. The session also emphasized the importance of improving energy efficiency and reducing emissions by increasing investments in renewable energy and smart grids using the latest technologies.

The second session brought together a panel of experts in artificial intelligence, who examined trends in real estate investment, the growth of smart cities, the impact of digitalization on business operations, risk mitigation, policy responses for data protection, and the role of human capital

in the age of AI.

The third session focused on ways to strengthen trade between the United Kingdom and the MENA region, and highlighted the importance of innovation, infrastructure, and modern business hubs in building future partnerships. In the fourth session, experts explored how investing in human resources can equip the next generation with the skills needed for success in the job market. The session also discussed how emerging technologies in healthcare can meet public needs and improve the efficiency of service delivery.

The final session addressed the rapid transformation of banking and financial services under the influence of AI, alongside the continued growth of fintech and e-commerce. This fourth summit coincided with the 50th anniversary of the Arab–British Chamber of Commerce, which was established to promote bilateral trade and investment relations between the UK and the Arab world.

Source (Union of Arab Chambers)